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Protokół z sesji

XXVIII Rady Miejskiej w Brusach
data posiedzenia: 22-09-2021

miejsce posiedzenia: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Brusach

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.1.
Przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miejskiej.2.
Przedstawienie porządku obrad.3.
Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.4.
Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.5.
Podjęcie uchwał w sprawach:6.

pozbawienia kategorii drogi gminnejA.
zaliczenia drogi wojewódzkiej do kategorii drogi gminnejB.
wyrażenia opinii dotyczącej projektu lasów ochronnych stanowiących własność SkarbuC.
Państwa w zarządzie Nadleśnictwa Rytel, położonych na terenie Gminy Brusy
zmiany Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie Gminy BrusyD.
podstawowych parametrów przyjętych do prac nad budżetem gminy Brusy na 2022 rokE.
przyjęcia „Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy na lata 2021-2030”F.
wyrażenia woli przystąpienia Gminy Brusy do wspólnej realizacji projektów pn.G.
„Przebudowa przejścia dla pieszych na drodze powiatowej nr 2680G (ul. Armii Krajowej w
Brusach)” oraz „Przebudowa przejść dla pieszych na drodze powiatowej nr 2680G (ul.
Armii Krajowej w Brusach) w obrębie skrzyżowania z ul. Targową” w ramach Rządowego
Funduszu Rozwoju Dróg w zakresie poprawy bezpieczeństwa ruchu drogowego na
przejściach dla pieszych (2021)
przyjęcia Wieloletniego Programu Współpracy Gminy Brusy z organizacjamiH.
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na
terenie gminy Brusy na lata 2022 – 2026
przyjęcia Rocznego Programu Współpracy Gminy Brusy z organizacjami pozarządowymi iI.
innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na terenie gminy
Brusy na rok 2022

Sprawy organizacyjne.7.
Zamknięcie obrad.8.

Wykaz głosowań

Przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miejskiej.1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
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Podjęcie uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi gminnej.2.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 12 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Szczepański
Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 1 - Rutowski Dariusz;
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zaliczenia drogi wojewódzkiej do kategorii drogi gminnej.3.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 12 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Szczepański
Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 1 - Rutowski Dariusz;
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej projektu lasów ochronnych4.
stanowiących własność Skarbu Państwa w zarządzie Nadleśnictwa Rytel, położonych na terenie
Gminy Brusy.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na5.
terenie Gminy Brusy.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie podstawowych parametrów przyjętych do prac nad budżetem6.
gminy Brusy na 2022 rok.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy na lata7.
2021-2030”.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 10 - Chylewski Olgierd; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Kulesza Andrzej;
Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki
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Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 3 - Cysewski Marcin; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli przystąpienia Gminy Brusy do wspólnej realizacji8.
projektów pn. „Przebudowa przejścia dla pieszych na drodze powiatowej nr 2680G (ul. Armii
Krajowej w Brusach)” oraz „Przebudowa przejść dla pieszych na drodze powiatowej nr 2680G
(ul. Armii Krajowej w Brusach) w obrębie skrzyżowania z ul. Targową” w ramach Rządowego
Funduszu Rozwoju Dróg w zakresie poprawy bezpieczeństwa ruchu drogowego na przejściach
dla pieszych (2021).

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniego Programu Współpracy Gminy Brusy z9.
organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku
publicznego na terenie gminy Brusy na lata 2022 – 2026.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Rocznego Programu Współpracy Gminy Brusy z10.
organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku
publicznego na terenie gminy Brusy na rok 2022.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -

Przebieg sesji

Ad. 1.

Przewodniczący Rady Miejskiej w Brusach Zbigniew Łącki - Otwieram XXVIII sesję Rady Miejskiej w
Brusach. Witam państwa bardzo serdecznie na kolejnej sesji. Witam panie i panów radnych. Witam
pana Burmistrza wraz z pracownikami Urzędu Miejskiego w Brusach. Proszę państwa, w sesji dzisiaj
uczestniczy 13 radnych w związku z tym w sesja jest prawomocna.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady - W okresie międzysesyjnym został przygotowany protokół z XXVII sesji, był
dostępny w biurze rady. Czy ktoś z państwa radnych ma uwagi do protokołu z poprzedniej sesji? Nie
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widzę, w takim przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za przyjęciem protokołu z
XXVII sesji proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny, nie widzę, kto się wstrzymał. W
głosowaniu brało udział 12 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada podjęła, przyjęła
protokół z XXVII sesji jednomyślnie.

Ad. 3.

Przewodniczący  Rady  –  Przewodniczący  Rady  przedstawił  porządek  obrad.  Czy  są  uwagi
proponowanego  porządku  obrad?  Nie  widzę  w  takim  razie  przystępujemy  do  realizacji.

Ad. 4.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę, kolejny punkt to informacja burmistrza Brus o podejmowanych
działaniach. Bardzo proszę panie Burmistrzu o zabranie głosu i przedstawienie informacji.

Burmistrz Brus Witold Ossowski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo. Króciutka
informacja dotycząca tej działalności bieżącej urzędu czy też naszych jednostek. Jesteśmy przez cały
czas w tym okresie letnio-jesiennym w trakcie realizacji zadań inwestycyjnych, i tutaj chcę podkreślić,
że ten zakres inwestycyjny jest przez cały czas spory, ja nie będę się tutaj zagłębiał szczegółowo w te
kwestie co jest robione może wymienię tylko dla takiego przypomnienia zadania inwestycyjne, które
są realizowane.  Zakończyliśmy rozbudowę punktu selektywnej  zbiórki  odpadów komunalnych,  do
którego jeszcze zostaną zakupione kontenery, których nam brakuje, właściwie to się teraz można
powiedzieć odbywa, a więc lada dzień wszystko będzie domknięte, także ten punkt będzie mógł być
już uruchomiony dla mieszkańców, dla tej działalności, dla której no został stworzony, zrealizowany.
Przypomnę, że cała inwestycja to około 3000000 zł, dofinansowanie prawie 2000000 zł a więc to jest
całkiem spore  przedsięwzięcie.  Tak  oczywiście  punkt  selektywnej  zbiórki  odpadów komunalnych
znajduje  się  na  terenie  naszego  Zakładu  Gospodarki  Komunalnej.  Trwa  budowa  ulic  Osiedla
Słonecznego w Brusach. Myślę, że już niebawem tutaj na przełomie września i października na tym
osiedlu powinna być wybudowana kolejna ulica, mam na myśli tutaj ulicę Różaną i odcinek ulicy
Kwiatowej, bo do tej pory wykonano tę branżę sanitarną, kolektor deszczowy, przebudowa wodociągu,
a  w tej  chwili  trwają  prace związane z  tą  branżą drogową,  ułożone są  krawężniki  i  droga jest
przygotowana do tego, aby układać kostkę betonową na chodnikach i na jezdni, te prace trwają.
Proszę państwa, również można powiedzieć, że na ukończeniu jest budowa ulicy Polnej, która jest
przygotowywana praktycznie już pod ułożenie nawierzchni,  a  więc te prace również w miesiącu
październiku będą zakończone.  Odwodnienie miasta Brusy,  ten pierwszy etap został  praktycznie
zakończony - budowa kolektora deszczowego w ulicy Kalwaryjnej. Ten odcinek od ulicy Dworcowej do
torów można powiedzieć, że droga cała wybudowana od nowa wraz z chodnikiem. Natomiast odcinek
za torami ulicy Kalwaryjnej w kierunku Gliśna jest ułożony kolektor deszczowy, do którego będą
podłączane ulice z osiedla Słonecznego i jest też odtworzona nawierzchnia. Te pytania jeszcze raz
powtarzam mieszkańców czy będzie chodnik, czy ścieżka, to nie w tym zakresie, w tym zakresie do
dofinansowania kwalifikowały się budowa kolektora deszczowego, a więc te pewne zmiany związane i
z kanalizacją sanitarną, z siecią wodociągową i to zostało zrealizowane. Natomiast pozostałe elementy
jak  chodniki,  ścieżka  to  taki  tak  z  tych  funduszy  by  się  nie  kwalifikowało,  ten  zakres  będzie
przygotowywany w ramach kolejnego projektu i może być zrealizowany w sytuacji kiedy otrzymamy
takie  dofinansowanie,  ale  na  razie  takiego  dofinansowania  nie  posiadamy  na  kontynuację  tego
zakresu, ale jest tam sporo miejsca, żeby ten chodnik czy ścieżkę rowerową jeszcze dołożyć. No
jesteśmy w trakcie przebudowy Centrum Kultury i Biblioteki, to jest trudne zadanie, duża inwestycja,
zawsze pojawia się w trakcie realizacji  takich inwestycji  pewne problemy z oczekiwaniem przede
wszystkim na materiały budowlane i to może powodować pewne opóźnienia, pewne przesunięcia,
także  znaczącą  część  środków  finansowych  musimy  rozliczyć  do  końca  roku,  ale  na  pewno  z  tą
inwestycją  będziemy jednak częściowo wchodzić  w rok kolejny,  także na przełomie tego roku i
przyszłego zadanie powinno być zakończone. To co jest najważniejsze, żebyśmy te wszystkie prace
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zewnętrzne a więc i elewacyjne i zagospodarowanie terenu to, co jest na zewnątrz, żebyśmy wykonali
przed zimą, żeby te prace były zakończone, natomiast prace różne wewnętrzne wykończeniowe to już
w obiekcie zamkniętym, ogrzewanym mogą być też kontynuowane. To zawsze też jest taki problem,
bo są pewne materiały wykończeniowe, których no nie można zamówić ileś tygodni czy miesięcy
wcześniej tylko one po prostu muszą być dopasowywane, wymierzone, bezpośrednio w tym obiekcie,
a więc po wykonaniu tych prac poprzedzających, a więc no to jest taki kłopot, my nawet obserwujemy
coś takiego,  kiedy mamy zaplanowane przy  budowie  dróg oświetlenie  chociażby tak  jak  kiedyś
otrzymywaliśmy słupy oświetleniowe praktycznie od ręki  bez problemu,  to  w tej  chwili  jest  taki
problem materiałowy, że nie możemy tego pozyskać że czeka się miesiącami, a więc no to są pewne
utrudnienia w dostawie materiałów czego wcześniej też nie obserwowaliśmy. Proszę państwa budynek
starej szkoły jest przebudowany, zakończony to co jest najważniejsze w tym tygodniu otrzymamy
ostateczne decyzje, tutaj mam na myśli przede wszystkim pozwolenie na użytkowanie tego obiektu,
bo czekaliśmy na ostateczne sanepidu, a więc to wszystko w tym tygodniu jeszcze się wydarzy,
prawdopodobnie w czwartek.  Mamy wyłonioną kadrę,  która będzie pracowała w tym obiekcie w
ramach Centrum Usług Społecznych i w ramach Środowiskowego Domu Samopomocy, tak a więc
odrębnej  jednostki,  która została  powołana,  wyłonieni  są  uczestnicy,  którzy będą z  tej  placówki
korzystać także zakładamy, że funkcjonowanie tej  placówki Środowiskowego Domu Samopomocy
nastąpi od najbliższego poniedziałku. W tym tygodniu już zaczęła pracować kadra, zaczęła pracować
kadra, a więc takie przygotowanie obiektu, natomiast uczestnicy mają być już od przyszłego tygodnia.
Proszę państwa, no mówiłem o tej przebudowie, remontach w centrum kultury, tu słyszymy to w tej
chwili, że te prace trwają. Proszę państwa też dzisiaj ze względu na to, że mamy pewne i ograniczenia
czasowe  ja  nie  będę  przedstawiał  różnych  informacji,  wiadomo,  że  wydarzyły  się  różne
przedsięwzięcia organizowane i przez nasze jednostki z udziałem stowarzyszeń, wolontariuszy, tym
największym  wydarzeniem  były  Zaborskie  Dożynki  Gminne,  tutaj  bardzo  serdecznie  dziękuję
sołtysom, radom sołeckim, Kołom Gospodyń Wiejskich, wszystkim rolnikom, którzy włączyli  się w
przygotowanie tej uroczystości i naprawdę to zaangażowanie wszystkich państwa, którzy się w to
włączyli było naprawdę bardzo duże i serdecznie za to pragnę podziękować. Proszę państwa przez
cały  czas prowadziliśmy różne akcje  związane z  narodowym programem szczepień,  w tej  chwili
wskaźnik,  który  mamy  dotyczący  liczbie  osób  zaszczepionych  to  jest  około  41%.  Jesteśmy  na
czwartym miejscu w powiecie chojnickim, tych którzy są w pełni zaszczepieni, a więc już jeżeli ktoś był
tymi preparatami dwu dawkowymi to już jest po dwóch szczepieniach, tak to uwzględniamy, a więc
ok. 41%. Niestety te akcje, które są dodatkowe organizowane, nie przynoszą jakiegoś takiego dużego
efektu, bo chociażby teraz to, co było organizowane przez Koło Gospodyń Wiejskich, które się bardzo
zaangażowało  za  co  bardzo  serdecznie  też  dziękuję  z  wykorzystaniem  środków  Agencji
Restrukturyzacji  i  Modernizacji  Rolnictwa to  zaszczepiło  się  tylko  5  osób i  przy  naszych  innych
wydarzeniach również nie niewiele osób, podczas Zaborskich Dożynek Gminnych zaszczepiono łącznie
59 osób, a jak mieliśmy 4 akcje organizowane to było 110 osób, taką mam tutaj informację, że 59
osób tak się zaszczepiło w tym czasie. Proszę państwa, to to może tyle, nie będę przedstawiał więcej
informacji, jeżeli byłyby jakieś pytania do sprawozdania, czy jakieś tutaj tematy, które właśnie z tego
okresu państwa by interesowały to bardzo proszę. Ale na pewno ten okres, mówię jesienny też jest
taki bardzo napięty. To, co najważniejsze cieszę się z tego, że inwestycje może są z pewnymi jakimiś
obsunięciami czasowymi realizowane, ale nie ma jakichś zagrożeń dla realizowanych inwestycji, bo
niektóre jednostki samorządowe no borykają się z tym problemem, nieraz i z brakiem wykonawców u
nas,  to  co  nakreśliłem  są  pewne  problemy  w  firmach  to  kadrowe,  to  dostawą  materiałów  i  to  po
spóźnienia ale z inwestycji, które realizujemy obecnie na bieżąco. Nie mamy jakiś tutaj powodów, czy
nie  ma  jakichś  przeszkód,  aby  inwestycje  były  zagrożone,  także  jest  to  tak  w  miarę  planowo
realizowane. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - dziękuję bardzo, czy są jakieś pytania? Nie widzę, w takim razie przystępujemy
do kolejnego punktu porządku obrad - informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.
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Ad. 5.

Przewodniczący  Rady  -  Bardzo  proszę  o  przedstawienie  informacji,  może  Komisja  Budżetu,  pan
Andrzej Kulesza, bardzo proszę.

Przewodniczący  Komisji  Budżetu  i  Finansów  Andrzej  Kulesza  -  Panie  Przewodniczący,  panie
Burmistrzu,  panie  i  panowie  Radni.  Komisja  Budżetu  i  Finansów pomiędzy  sesjami  spotkała  się
trzykrotnie, to jest dnia 14 września - na komisji wspólnej przedstawiona została Strategia Rozwoju
Miasta i Gminy Brusy. Dnia 21 września komisja analizowała podstawowe parametry przyjęte do pracy
nad budżetem Gminy 2022 rok i tak po stronie wydatków w punkcie 2a wynagrodzenia osobowe
pracowników komisja jednogłośnie zaproponowała wniosek o zwiększenie z do 5% na 6%, do 6% na
podstawie planowanego zatrudnienia na dzień 31 grudnia 2021 roku z wyłączeniem minimalnego
wynagrodzenia.  Pozostałe  parametry  przyjęto  bez  uwag.  I  dnia  dzisiejszego na komisji  wspólnej
analizowaliśmy uchwały Rady Miejskiej na dzisiejszą sesję, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pana Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i
Ochrony Środowiska o przedstawienie informacji.

Przewodniczący Komisji  Rolnictwa i Środowiska Tomasz Dorszyński - Panie Przewodniczący, panie
Burmistrzu,  wysoka  Rado.  Szanowni  państwo,  Komisja  Rolnictwa  i  Środowiska  w  okresie
międzysesyjnym odbyła  3  posiedzenia,  pierwsze w dniu  24 sierpnia  w sprawie  wyrażenia  opinii
dotyczącej  projektu  lasów  ochronnych  stanowiących  własność  skarbu  państwa  w  zarządzie
Nadleśnictwa Rytel, położonych na terenie gminy Brusy. Tu opinia była pozytywna komisji. W dniu 7
września w sprawie opinii projektu zarządzania ustanowienia planu ochrony rezerwatu Bagno Stawek,
też opinia pozytywna i w dniu dzisiejszym wspólne posiedzenie wszystkich komisji  stałych, gdzie
analizowaliśmy i opiniowaliśmy uchwały przygotowane na dzisiejszą sesję. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo.  Bardzo  proszę,  Komisja  Zdrowia,  pani  Bernadeta
Niebrzydowska,  Przewodnicząca  Komisji,  bardzo  proszę.

Przewodnicząca Komisji  Rodziny,  Zdrowia i  Pomocy Społecznej  Bernadeta Niebrzydowska -  Panie
Burmistrzu, wysoka Rado, Komisja Zdrowia, Rodziny 13 września odbyła posiedzenie wspólne, na
którym opiniowano Strategię Rozwoju Miasta i Gminy Brusy, i dzisiejsza wspólna komisja, w dniu
dzisiejszym omówienie i opiniowanie materiałów sesyjnych, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję i bardzo proszę Komisja Rozwoju Gospodarczego i Bezpieczeństwo
Publicznego, pan Przewodniczący Olgierd Chylewski.

Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego i Bezpieczeństwa Publicznego Olgierd Chylewski -
Panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, wysoka Rado. Komisja Rozwoju w okresie międzysesyjnym
odbyła 3 posiedzenia: pierwsze posiedzenie odbyło się w dniu 13 września w całości poświęcone było
Strategii  Miasta  i  Gminy  Brusy,  drugie  posiedzenie  komisji  było  w  dniu  21  września  i  komisja
analizowała projekty wybranych, wybranych projektów uchwał z zakresu komisji  oraz opiniowanie
nazw ulic w miejscowości Zalesie, tutaj komisja wypracowała wnioski pozytywne. Trzecie spotkanie
komisja  odbyła  w  dniu  dzisiejszym,  w  całości  poświęcone  było  przygotowanym  materiałom  na
dzisiejszą sesję. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo  i  bardzo  proszę  o  informację  z  Komisji  Oświaty  pana
Przewodniczącego Andrzeja Wieckiego.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Sportu  Andrzej  Wiecki  -  Panie  Przewodniczący,  panie
Burmistrzu, szanowni Radni, komisja obradowała w okresie międzysesyjnym dwukrotnie i tak w dniu 1
września omawialiśmy jak co roku stan przygotowania szkół, żłobka i przedszkoli do nowego roku
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szkolnego.  Najważniejsza  właśnie  z  tego wszystkiego jest,  to  że  się  nauka odbywa w systemie
stacjonarnym i  oby  jak  najdłużej  tak  było.  Wszystkie  szkoły,  żłobek  i  przedszkole  są  należycie
przygotowane do prowadzenia zajęć, jednym problemem to jest, no ciągle tym samym problemem
jest to, że przedszkole jest przeciążone no i właściwie brakuje troszeczkę miejsc w tym przedszkolu,
no na razie, a jeżeli byśmy jeszcze pomyśleli o wszystkich dzieciach no to rzeczywiście brakuje kilku
sal do tego, aby zabezpieczyć wszystkie, wszystkie dzieci, które chodzą do przedszkola chodzić. No
ogólnie to chodzi o dzieci 3-letnie. Ratunkiem jest też żłobek na razie, ale on też się powoli zapełnia,
także ta jest to jakiś taki problem, który w przyszłości być może, no nie być może trzeba będzie w
przyszłość rozwiązać. Następnie omawialiśmy wyniki egzaminu po klasie 8 no i tutaj niespodzianek nie
było. Po prostu wyniki są takie jakie są, mogło być lepiej. Nieźle w sumie jak na to to jest z języka
polskiego, natomiast z matematyki i języka angielskiego wyszły one gorzej niż załóżmy w gminach
sąsiednich, czy w powiecie. Nie wiem czy to jest tylko powodowane pandemią, wszędzie pandemia
była, no ale jest to przede wszystkim materiał do tego, aby dyrektorzy i rady pedagogiczne i sami
nauczyciele wypracowali pewne wnioski czy można coś z tym zrobić. Ja rozumiem, że na przykład z
języka angielskiego jest tak, że u nas trudno dorównać dużym miastom, ponieważ tam młodzież,
dzieci uczą się dużo na korepetycjach, tam mają duże możliwości takiego dodatkowego, jeżeli chodzi
głównie o języki, dodatkowego kształcenia. U nas jest to mniej, mniej możliwe, mniej jest możliwości
takich i stąd te wyniki takie są. No również z tego wynika, również i to, że są bardzo zróżnicowane
dzieci w szkołach, mamy szkoły mniejsze, większe i kwestia doboru tych dzieci, nieraz są zdolne,
nieraz są mniej zdolne i cały szkolny wynik idzie albo bardzo wysoko w górę, albo bardzo spada. No
jest to taki problem moje jeszcze taki problem, no ale niestety, no takie jakie są, trzeba zawsze jak to
szkole, trzeba dążyć do tego, żeby było po prostu lepiej. Będzie no na pewno trudny rok i dlatego jak
tu pan Burmistrz powiedział,  że no żałujemy, że tylko 40% jest nas zaszczepionych, dzieci też i
młodzież, młodzież czy dzieci powyżej 12 roku życia powinny znaczy powinny mogą się szczepić to
kwestia jeszcze rodziców, świadomości  rodziców i  od ich świadomości  zależeć będzie to,  czy ta
czwarta fala pandemii będzie rzeczywiście wysoka czy nie, czy znowu pójdziemy na lock down, czyli
na zdalne nauczanie w szkołach, co widzicie sami po wynikach nie jest najlepszym rozwiązaniem.
Najlepiej jak dzieci rzeczywiście pracują w szkole razem z nauczycielami, razem z rówieśnikami, wtedy
to nauczanie jest bardziej efektywne i oby tak było. A drugie posiedzenie to było na dzisiejszym
posiedzeniu - wspólna komisja, gdzie omawialiśmy materiały na dzisiejszą sesję. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo pani i  panom przewodniczącym komisji  za przestawienie
informacji. Przystępujemy zatem do kolejnego punktu porządku obrad - podejmowanie uchwał.

Ad. 6a.

Przewodniczący Rady - Pierwszy projekt uchwały to uchwała w sprawie pozbawienia kategorii drogi
gminnej.  Przewodniczący  Rady  przedstawił  projekt  uchwały  i  uzasadnienia.  Czy  ktoś  z  państwa
radnych chciałby zabrać głos w tej sprawie. Bardzo proszę pan Dariusz Rutkowski.

Radny Rady Miejskiej w Brusach Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado,
szanowny  panie  Burmistrzu.  Myślę,  że  ta  zamiana  jest  niekorzystna  z  kilku  względów,  a  więc
zamieniamy drogę w miarę dobrej stanie, w miarę dobrym stanie, na drogę, na drogi w sumie ulice
Kościelna i Chełmowską, które nadają się do remontu, remont i naprawa tych dróg obciążą budżet
nasz, także jest to niekorzystne chociażby z tego względu. Kolejną sprawą, że remonty i naprawy dróg
wojewódzkich wykonywane są no co najmniej niechętnie i w ostatniej kolejności, przynajmniej na
terenie miasta i gminy Brusy. Spójrzmy tutaj na ulicę Gdańską chociażby. Kolejną sprawą jest to, że w
sprawie tych zmian brakuje konsultacji społecznych i informacji mieszkańcom, które są tymi zmianami
ewentualnie zainteresowani, którzy mieszkają przy tych ulicach, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Bardzo proszę pana Burmistrza o zabranie głosu. Burmistrz
Brus – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni państwo, panie Radny, odpowiem na to pytanie.
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Myślę, że myśmy tą dyskusję też już przeprowadzali trochę wcześniej, bo taka uchwała miała być
podjęta już w roku ubiegłym, a więc te rozmowy i propozycje pojawiały się dużo, dużo wcześniej to
jest można powiedzieć, że teraz w ostatnim roku, ale w przeciągu kilku lat wcześniej ta dyskusja na
ten temat też była. Proszę państwa, ja rozumiem kwestię konsultacji społecznych, zawsze będzie
pojawiał się problem z jakąkolwiek drogą czy z jakąkolwiek naszą infrastrukturą komunalną, która
będzie powodowała pewne utrudnienia, problem będzie występował wśród mieszkańców, którzy są
jakbym bardzo blisko, ale ja bym powiedział zupełnie coś innego, bo dla mnie zawsze będą jakieś
obawy, ale to jest kwestia praktycznie no bezdyskusyjna, jeżeli chodzi o zamianę. Proszę państwa, w
momencie,  kiedy  już  w  Brusach  wiele,  wiele  lat  temu  zostało  wybudowane  rondo  tak,  to  ta
komunikacja od ulicy Gdańskiej w kierunku Konarzyn czy tutaj w kierunku miejscowości Czyczkowy
tak i tak w sposób dość naturalny odbywa się właśnie tą ulicą Wojska Polskiego. Prawda jest taka, że
zazwyczaj kierowcy, którzy nie wiedzą a tych jest zdecydowanie mniej, który, którzy jadą powiedzmy
od strony Czyczków ulicą Chełmowską, ulicą Kościelną dojeżdżają do skrzyżowania przy kościele, tak,
do drogi wojewódzkiej 235 raczej z takiej niewiedzy, bo tak prowadzi często nawigacja czy tak są
znaki pionowe kierunkowe, które są na ulicy Chełmowskiej na wysokości tego skrzyżowania z ulicą
Wojska  Polskiego.  I  na  pewno  te  utrudnienia,  które  są  dzisiaj,  kiedy  wskazujemy właśnie  ulicę
Chełmowską, ul. Kościelną i tak zapadającą się właśnie ulicę Szkolną to tam na dzisiaj te utrudnienia
są dużo, dużo większe dla i na tej drodze i dla budynków mieszkalnych, które się znajdują i jakby
nieodpowiednich szerokości, bo te drogi są tam też stosunkowo wąskie. A więc jest o wiele gorzej i o
wiele trudniej. To, co chcemy zrobić, zamienić się z drogami tutaj wojewódzkimi, a więc, żeby ulica
Wojska Polskiego stała się drogą wojewódzką to spójrzmy tak naprawdę, że to jest jedna z nielicznych
naszych dróg,  które  zostały  dużo wcześniej  wybudowane,  która  posiada odpowiednie  parametry
jakieś, a więc też szerokości, odpowiednio pas drogowy, a więc większą ilość gruntu. Mamy nawet
część zabudowy odsuniętą, gdzie jest duży pas zieleni, a więc część zabudowy nie wszystka jest też
odsunięta,  a  więc tych utrudnień zdecydowanie,  zdecydowanie mniej.  Oczywiście tutaj  też takie
propozycje się jakby pojawiają, bo to nie jest tak, że nikt z mieszkańców nie pyta, nikt się nie pojawia i
te głosy też są ze strony mieszkańców, nawet padają pewne propozycje że gdyby ten odcinek, który w
ulicę Wojska Polskiego byłby wybudowany to, żeby ten chodnik poszerzać, czyli żeby pas jezdny
nawet  trochę  przesuwać  w  stronę  zieleni,  żeby  oddalić  się  od  budynków,  żeby  tam po  prostu
przebiegała ścieżka rowerowa z chodnikiem i coś takiego będzie rozważane, a więc żeby ten pas
troszeczkę się przesunął. Tak jest na tym odcinku wcześniej wybudowanym tak, gdzie jest ścieżka z
chodnikiem z jednej strony, a więc, żeby była kontynuacja. Taka pojawia się jako jedna z propozycji do
projektu, ale jaka będzie ostateczna decyzja to ja tutaj nie chcę powiedzieć, że też tak będzie, bo to w
uzgodnieniu jeszcze właśnie z drogami wojewódzkimi, ale takie propozycje się pojawiają. Ale proszę
państwa ta droga ma właściwe parametry. Oczywiście, czyli to jest jedno. Chcę powiedzieć, że na
etapie, kiedy właśnie w roku ubiegłym zamieniliśmy ulicę Armii Krajowej, tak, czyli jakby w drugą
stronę od ronda w kierunku Kosobud, Czerska ta droga stała się drogą powiatową, my przyjęliśmy te
ulice w centrum, czyli ulicę 2 Lutego, a więc można powiedzieć, że to jest naturalne skrzyżowanie w
jedną stronę w kierunku drogi powiatowej, w kierunku Czerska, z drugiej strony w kierunku Konarzyn
droga  wojewódzka  i  te  skrzyżowania  stają  się  nam naturalne.  To,  co  oczywiście  jest  pewnym
problemem to, że mamy zakres poważny do wybudowania, ale proszę państwa, gdybyśmy nawet
porównali  się  z  niektórymi  gminami,  do  tej  pory  odtwarzanie  nawierzchni,  które  pojawiały  się
chociażby na drodze wojewódzkiej 235 my jako gmina też nic w tym nie partycypowaliśmy. Były
gminy, które wspierały, chociażby gmina wiejska Chojnice, to też odnowy nawierzchni na drogach
wojewódzkich, my takiej pomocy nie udzielaliśmy i to ma być też pewien taki, podanie też ręki trochę,
że w czymś partycypujemy, tak, że nam na tym zależy, a więc bierzemy coś na siebie. Ten zakres na
Wojska Polskiego do realizacji pozostawał by po stronie dróg wojewódzkich tak samo wykonawstwo.
Natomiast sygnalizowałem, że tutaj jestem po iluś spotkaniach z Zarządem Dróg Wojewódzkich i też
uzgodnienia  z  panem marszałkiem tutaj  prowadzone,  to  mam ostateczną  odpowiedź,  ze  strony
dyrektora dróg wojewódzkich, że właśnie ten zakres na drodze wojewódzkiej 235, czyli gdzie mamy
kostkę będzie uwzględnione w projekcie budżetu, w budżecie województwa na rok przyszły tak, na rok
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przyszły, taka jest propozycja. To jest też wynik tych naszych pewien, pewnych uzgodnień, zamian, bo
my proszę państwa projektując właśnie już ulicę i Kościelną i Szkolną i Chełmowską to przechodząc w
ulicę Pocztową, 2 Lutego od razu chcemy zaprojektować to całe skrzyżowanie w naszym projekcie.
Natomiast te odcinki od tutaj kościoła tego skrzyżowania z sygnalizacją świetlną w kierunku Chojnic,
to, co nie jest wybudowane 235 i w kierunku Kościerzyny będzie to projektowanie po stronie dróg
wojewódzkich i  proszę państwa, no musi być jakiś krok, wyjście też z tej  naszej strony, ale tak
naprawdę no nam zależy na tej, na tej zamianie i mam nadzieję, że uda nam się to zrealizować
właśnie w programie tych dróg samorządowych, ponieważ my w ulicy i Chełmowskiej i ulicy Kościelnej
czy Szkolnej jesteśmy zobligowani niejako wykonać kolektory deszczowe, bo one nie były i tak po
stronie dróg wojewódzkich, bo to mają być kolektory deszczowe zbiorcze dla naszych ulic to i tak
byłoby po naszej stronie, czyli to nie jest tak, byśmy tego nie dotykali i tak dużo tej infrastruktury
byłoby po prostu układane naszej także, to nie jest tak, że tylko Zarząd Dróg Wojewódzkich byłby sam
inwestorem. Oczywiście to jest  taka zamiana,  która jest  możliwa na dzisiaj.  Pewnie,  najlepszym
rozwiązaniem przyszłościowo i o tym wszyscy jakby wiemy, że powinna być taka ta obwodnica od
drogi wojewódzkiej 235 do 236 na Czyczkowy w obrębie za osiedlem tak, pod Chojnice, za osiedlem a
przed oczyszczalnią ścieków i tak w naszych dokumentach planistycznych to planujemy. Docelowo
właśnie tak powinno być tak, że ta Wojska Polskiego kiedyś też docelowo powinna stać się znowu
gminną, a wyprowadzać ruch tak, ale myślę, że to jest tak krok po kroku co na dzisiaj po prostu jest
możliwe. Natomiast my o tym też myślimy, bo ten dostęp do Zakładu Gospodarki Komunalnej on musi
być jako jedno, nie wiem czy całe przebicie do drogi jakby na Czyczkowy, ale chociaż podzielenie na
jakieś etapy, żeby ten odcinek drogi wybudować, ale też już na tych terenach jest zainteresowanie
inwestorów, tak, bo tereny, które można by przeznaczyć też do realizacji no inwestycji, czy to przez
mieszkańców, czy przedsiębiorców i to też proszę państwa bierzemy pod uwagę. Ja mówiłem o tym
wielokrotnie, że jest jakby czas na budowę ulic w mieście Brusy, na budowę kolektorów deszczowych,
na rozdział kanalizacji ogólnospławnej na sanitarną i deszczową i trudno się to tłumaczy w niektórych
miejscowościach, kiedy ciągle na zebraniach, które teraz trwają mówimy o poważnych inwestycjach w
Brusy, bo w poszczególnych nowościach mieszkańcy no wskazują te drogi wiejskie na wsiach, ale tak
się nie da, ja uważam, że jednak zainwestowaliśmy trochę pieniędzy w te obszary w naszej gminie,
drogi na ten czas co było możliwe niektóre wybudowane, niektóre utwardzone tłuczniem i to spory
zakres. I teraz ten wysiłek finansowy no musi być w mieście Brusy, bo ten rozdział kanalizacji, który
następuje trzeba to połączyć z budową ulic i drogi wojewódzkie nie wykonają też pewnych odcinków
jeżeli my wykonamy tego kroku związanego z budową kolektorów deszczowych. Także myślę to to nie
jest tak, że tego głosu jakby mieszkańców się nie słyszy, no pewnie nikt nie chciałby mieć jakiegoś
tranzytu obok siebie, ale on tak i tak naturalnie się odbywa, bo to mówię zdecydowana większość
kierowców czy tych samochodów ciężarowych tak i tak porusza się drogą tą właśnie Wojska Polskiego.
A kiedy samochód no dociera, proszę państwa, nawet jak zaprojektować to skrzyżowanie przy kościele
samochód, który dociera od Czyczków ulicą Kościelną i ma kręcić w kierunku Kościerzyny no to sami
państwo wiecie, że tam nie ma możliwości manewru, czy samochód, który jedzie ciężarowy od strony
Kościerzyny ma wjechać w ulicę Szkolną no to nie jest szczęśliwe rozwiązanie, dlatego w tym ścisłym
centrum tak bym to określił w obrębie kościoła czy w obrębie Placu Jana Pawła II czy ulicy 2 Lutego,
Pocztowej to musimy ten ruch samochodów ciężarowych wyprowadzać, tego tam nie może być i
nawet jak patrzymy na tą ulicę Szkolną tak, po tych zamianach zamkniemy po prostu to, że będą
mogły poruszać się samochody osobowe nie samochody ciężarowe. Myślę, że to jest to, co na dzisiaj
jest możliwe, to co jest naturalne i to jest niejako pewna konieczność a zdaję sobie z tego sprawę, że
pewnie byśmy chcieli  jeszcze lepsze rozwiązanie w postaci  obwodnicy,  ale na dzisiaj  nie jest to
niestety możliwe. Zresztą państwo wiecie, jak jest z obwodnicami miast, kiedy miasta nie posiadają
obwodnic, kiedy przebiegają drogi krajowe tak, nie ma obwodnic, nie można ich jakby wpisywać do
planów inwestycyjnych, a natomiast jeżeli  patrzymy na drogi wojewódzkie no to w ogóle jest to
bardziej utrudnione, dlatego zawsze zależało nam na tym, żeby przebiegała droga krajowa przez
Brusy, bo wtedy byłyby większe szanse właśnie na budowę obwodnicy. Ale dzisiaj nie jest to możliwe
no i musimy robić to, co jest możliwe, aby ten stan dróg poprawić i tą komunikację, żeby poprawić i to
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na pewno w znacznym stopniu też poprawi nam to funkcjonowanie. I jeszcze mamy kolejną kwestię
sprawę parkowania tak, które musimy też uwzględniać, bo wiemy, że państwo tutaj też składacie
różne wnioski o zmianę organizacji ruchu i tak dalej pewne rzeczy są przygotowywane, ale pojazdów
pojawia się coraz więcej i teraz to jest pytanie, jeżeli w obrębie kościoła zatrzymują się samochody
parkując  po  jednej  stronie  to  nieraz  ten  przejazd  dla  samochodów ciężarowych  on  jest  bardzo
utrudniony, a więc nawet postulaty pojawiały się takie no dobrze czy te samochody mogą tam w
obrębie kościoła w ogóle pozostawać tak, czy tam może być parkowanie, a więc to też jest kolejny
problem kiedy te samochody ciężarowe będą wyłączone no to w tych niektórych strefach, obszarach
możemy wyznaczyć te strefy do parkowania. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, pan Michał Szczepański bardzo proszę.

Radny Rady Miejskiej w Brusach Michał Szczepański - No panie Przewodniczący, panie Burmistrzu,
wysoka Rado, no mam nadzieję, że będzie tak jak pan Burmistrz mówi, czyli krok po kroku do celu, bo
mam jakby obawy trochę, bo jedna obwodnica w tym kierunku, o którym pan mówi już powstała, w
sumie pod pretekstem obwodnicy powstała Droga Żabno - Czyczkowy no i zaraz potem pojawił się
zakaz dla  pojazdów ciężarowych,  to  jest  taka jakby alternatywa dla  tej  drogi  Wojska Polskiego,
natomiast no nie wiem, dlaczego tam jest ten zakaz, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Pan Burmistrz chce odpowiedzieć, bardzo proszę.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, nie wiem czy też odpowiadać, bo na tych niektórych drogach, które
są nasze jako gminne to dla tranzytu pojawia się ten zakaz poruszania samochodów ciężarowych,
ponieważ głównie ruch samochodów ciężarowych na głównych ciągach komunikacyjnych wyznaczany
jest na drogach wojewódzkich i drogach powiatowych przede wszystkim, stąd się to bierze te pewne
zakazy, ale daje to objazdu w sytuacjach awaryjnych wypadku czy zamknięcia dróg, także to jest
brane pod uwagę. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję,  jeżeli  nie ma więcej  pytań bardzo proszę o,  przystępujemy do
głosowania. Uchwała w sprawie pozbawienia kategorii drogi gminnej będzie to uchwała nr 221. Kto z
państwa radnych jest za podjęciem tej uchwały bardzo proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest
przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. Wyniki głosowania, w głosowaniu brało udział 13
radnych, 12 głosów za, 1 przeciwny. Większością głosów rada podjęła uchwałę nr 221 w sprawie
pozbawienia kategorii drogi gminnej.

Ad. 6b.

Przewodniczący Rady -  I  kolejny projekt uchwały powiązany też z poprzednią uchwałą to jest w
sprawie zaliczenia drogi wojewódzkiej do kategorii drogi gminnej. Przewodniczący Rady przedstawił
projekt uchwały i  uzasadnienia.  No ta uchwały jest powiązana z poprzednią uchwałą, także tutaj
bardzo proszę czy są jeszcze jakieś dodatkowe pytania? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do
głosowania.  Kto  z  państwa  radnych  jest  za  podjęciem  uchwały  w  sprawie  zaliczenia  drogi
wojewódzkiej do kategorii  drogi gminnej proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny,
dziękuję, kto się wstrzymał. Wyniki głosowania 12 głosów za, 1 przeciwny, większością głosów rada
podjęła uchwałę nr 222.

Ad. 6c.

Przewodniczący  Rady  -  Kolejna  uchwała  w  sprawie  wyrażenia  opinii  dotyczącej  projektu  lasów
ochronnych stanowiących własność skarbu państwa w zarządzie Nadleśnictwa Rytel położonych na
terenie gminy Brusy. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały i uzasadnienia. Przedmiotowa
uchwała była również przedmiotem opinii Komisji Rolnictwa i Środowiska, ta opinie była pozytywna,
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tym bardziej, że właściwie nie skutkuje ona żadnymi skutkami dla gminy Brusy. Czy są jakieś uwagi do
tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za
podjęciem uchwały  nr  223  w  sprawie  wyrażenia  opinii  dotyczącej  projektów  lasów  ochronnych
stanowiących własność Skarbu Państwa w zarządzie Nadleśnictwa Rytel proszę o podniesienie ręki,
dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 13
radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada jednogłośnie podjęła uchwałę nr 224.

Ad. 6d.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie zmiany regulaminu dostarczania wody i
odprowadzania ścieków na terenie gminy Brusy. Przewodniczący Rady przedstawił projek uchwały i
uzasadnienia.  Tyle  treści  uchwały,  uzasadnienia.  Kto z  państwa radnych chciałby zabrać głos  w
sprawie  projektu  tej  uchwały?  Załącznikiem  do  tej  uchwały  jest  projekt  zmiany  regulaminu
dostarczania wody i odprowadzania ścieków. Nie widzę chętnych, w takim razie przystępujemy do
głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęcie uchwały w przedstawionym brzmieniu proszę o
podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, nie widzę, w takim razie
wyniki głosowania. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, rada jednogłośnie
podjęła uchwałę nr 224.

Ad. 6e.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie podstawowych parametrów przyjętych do
pracy nad budżetem gminy Brusy na 2022 rok. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały i
uzasadnienia. Tyle treść uchwały i uzasadnienia. Proszę państwa do, uchwała czy projekt uchwały był
przedmiotem opiniowania Komisji  Budżetu,  pierwotnie w dniu wczorajszym i  został  wypracowany
wniosek, aby w punkcie paragraf 1 w punkcie 1 zapis dochody zwiększyć średnio o 5%, do 5% w
stosunku do przewidywanego wykonania w 2021, aby miał zapis dochody zwiększyć średnio do 6%
stosunku do przewidywanego wykonania w 2021 roku.  Dzisiaj  na wspólnym posiedzeniu komisji
również było to przedmiotem obrad pan Burmistrz złożył autopoprawkę i w tej chwili projekt brzmi:
dochody zwiększyć średnio do 6% w stosunku do przewidywanego wykonania 2021 roku. Czy ktoś
państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie
przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały nr 225 w sprawie
podstawowych parametrów przyjętych do prac nad budżetem gminy Brusy? … Przepraszam, tak,
słusznie, w wydatkach, ja źle powiedziałem w dochodach nie zwiększyć tylko, wniosek komisji a także
ta  autopoprawka  dotyczy  nie  dochodów  tylko  wydatków,  wydatki  a.  wynagrodzenia  osobowe
pracowników zwiększyć do 6% na podstawie planowanego zatrudnienia na dzień 31 grudnia 2025 z
wyłączeniem minimalnego wynagrodzenia. Tak, błędnie czytałem, tak będzie podałem, w ten sposób.
Czy wtedy w tej  chwili  są jakieś uwagi?  Nie ma.  Dziękuję bardzo,  przepraszam za tą pomyłkę.
Przystępujemy zatem do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem tej uchwały proszę o
podniesienie ręki. Dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, nie widzę. W głosowaniu
brało udział 13 radnych, wszystkiego są za, w związku z tym stwierdzam, że rada jednogłośnie podjęła
uchwałę numer 225.

Ad. 6f)

Przewodniczący Rady - Kolejna uchwała w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy
na lata 2021-2030.  Przewodniczący Rady przedstawił  projekt  uchwały i  uzasadnienia.  Projekt  tej
uchwały, czyli sama Strategia Rozwoju Miasta i Gminy Brusy była też przedmiotem przedstawienia i
omówienia,  i  dyskusji  na  wspólnej  komisji,  która  miała  miejsce  w ubiegłym tygodniu.  Były  tam
zgłoszone pewne uwagi i te uwagi, które tutaj, pierwszą uwagą, to znaczy ustaleniem było takie, że do
strategii  te  uwagi  w  formie  pisemnej  państwo  radni  mogli  zgłosić  do  firmy,  która  przygotowała
strategię, tutaj uwagi niektóre wpłynęły, ja bym prosił też o, jest już na łączach bardzo proszę autora
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tej strategii, bardzo proszę o zabranie głosu i ewentualnie przedstawienie zarysów strategii i właśnie
tego ustalenia, które myśmy podjęli i czy faktycznie uwagi, które tutaj były jakieś zgłoszone, istotne
były wprowadzone zapisów strategii. Bardzo proszę.

Przedstawicielka  firmy  „Oficyna  Profilaktyczna”  –  Dzień  dobry,  witam  się  z  państwem  bardzo
serdecznie. Ja pokrótce przedstawię państwu założenia, założenia strategii Rozwoju Miasta i Gminy
Brusy oraz w tym miejscu, o którym przed chwilą wspominaliśmy, czyli właśnie o uwagach ze strony
państwa radnych, do których się właśnie odnieśliśmy, to też o tym wspomnę. Szanowni państwo, tak
naprawdę pokrótce czym jest w ogóle strategia rozwoju gminy, tutaj oczywiście wynika ona z dwóch,
czyli ustawy o samorządzie gminnym oraz ustawa o zasadach kształtowania polityki rozwoju, która
została znowelizowana w ubiegłym roku w listopadzie i strategia rozwoju gminy jest dokumentem,
który  określa  kierunki  i  obszary  rozwoju,  jakie  stawiać  będą  przed  sobą  władze  lokalne  przez
najbliższe kilka lat i stanowi ona właśnie taką całościową koncepcję zarządzania rozwojem gminy i jest
elementem dopełniających funkcjonowanie i zrównoważony rozwój danego obszaru, właśnie jest tym
dokumentem  kompleksowym,  czyli  obejmuje  wszystkie  obszary  funkcjonowania  i  aspekty
funkcjonowania danej jednostki terytorialnej tak, czyli Miasta i Gminy Brusy i strategia ma za zadanie
przede wszystkim eliminować istniejące bariery na rzecz wykorzystywania, czyli właśnie w strategii
zostało  wyodrębnione  poszczególne  problemy  poprzez  szczegółową  diagnozę  strategiczną,  czyli
analizę  danych  jakościowych,  ilościowych  oraz  kartograficznych  przestrzennych  we  współpracy
właśnie ze społecznością lokalną oraz pracownikami Urzędu Miasta i Gminy Brusy, które polegało na
szerokich konsultacjach, konsultacjach społecznych i to było, właśnie polegało nam wyodrębnieniu
szczegółowych problemów, szczegółowych barier i na podstawie właśnie danych barier przygotowano,
przygotowano  rozwiązania  scharakteryzowano  dane  problemu  usystematyzowano  poszczególne
aspekty  funkcjonowania  tutaj  właśnie  o  konsultacjach  społecznych,  czyli  właśnie  przygotowanie
strategii  poprzedzała  szeroka  diagnoza  strategiczna  oraz  konsultacje  społeczne,  ale  również  już
gotowy  projekt  Strategii  Rozwoju  Miasta  i  Gminy  Brusy  konsultowany  był  właśnie  z  sąsiednimi
gminami i związkami lokalnymi partnerami społecznymi i gospodarczymi, mieszkańcami gminy oraz
właśnie  Regionalnym  Zarządem  Gospodarki  Wodnej  Państwowego  Gospodarstwa  Wody  Polskie.
Wniosek  wysłany  został  również  do  zarządu  województwa,  który  wydał  opinię  co  do  zgodności
strategii ze strategią rozwoju województwa oraz do Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska oraz
Sanepidu na temat uwarunkowań związanych ze środowiskiem, czyli odstąpieniu od przeprowadzenia
strategicznej  oceny  oddziaływania  na  środowisko,  to  było  właśnie  podyktowane  tam  zgodę  na
odstąpienie tym, że strategia nie wpłynie negatywnie na środowisko, ma właśnie zadanie adaptować
te  zmiany  klimatyczne,  środowiskowe,  ma  polepszyć  funkcjonowanie  środowiska,  dlatego  też
Regionalny Wydział  Ochrony Środowiska Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska wydał  właśnie
opinie co do braku konieczności sporządzania właśnie tej oceny. Jeżeli chodzi o wizję, która została
wyodrębniona dla miasta i gminy Brusy, która ma być zrealizowana przez właśnie to 10 lat trwania,
trwania  strategii  to  miasto  i  gmina  Brusy  miejscem  o  wysokim  potencjale  rozwoju  społeczno-
gospodarczego, gdzie wykorzystuje się istniejące walory kulturowe i środowiskowe przy szerzeniu
zasady partycypacji społecznej, czyli właśnie tutaj ten rozwój społeczno-gospodarczy, gospodarczy
mamy tutaj na myśli głównie przedsiębiorczość tak w gminie, czyli właśnie kształtowanie tych dobrych
postaw przedsiębiorczych wśród mieszkańców. Oczywiście walory kulturowe, podkreślenie walorów
kulturowych i adaptacji do zmian klimatu, a to wszystko przez właśnie konsultacjach społecznych,
przy szerzeniu idei partycypacji społecznej. I szanowni państwo zostały wyodrębnione trzy główne
cele strategiczne na te obowiązujące właśnie lata,  czyli  do 2030 roku. Pierwszy cel  strategiczny
zakłada sprawną i kompletną infrastrukturę, zaraz przyjdziemy do tego co się w nim zawiera. Cel
strategiczny numer 2 to zrównoważony rozwój społeczno- gospodarczy, natomiast cel numer 3 to
atrakcyjna przestrzeń dla mieszkańców i turystów. I szanowni państwo tutaj zostały ujęte wszystkie
możliwe  aspekty  funkcjonowania  gminy  we  wszystkich,  we  wszystkich  celach  strategicznych.
Włączyliśmy  również  aspekt  planowania  polityki  przestrzennej,  kształtowania  właśnie  poprawnej
polityki przestrzennej w gminie, w mieście i gminie Brusy, do czego obliguje nas właśnie wymieniona,
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wymieniona ustawa o samorządzie gminnym i o zasadach polityki rozwoju, czyli właśnie ten ostatni
cel strategiczny atrakcyjna przestrzeń dla mieszkańców i turystów, który został właśnie poszerzony,
aktualizowany po nowelizacji danej ustawy. Jeżeli mówimy o pierwszym celu strategicznym czyli o
sprawnej,  kompletnej  infrastrukturze  to  zostały  wyodrębnione  cele  operacyjne  i  w  ramach
poszczególnych celów operacyjnych zostały również wyodrębnione szczegółowe zadania. Ja dzisiaj
powiem pokrótce o tych celach operacyjnych, więc właśnie pierwszy cel operacyjny zakłada poprawę
stanu i jakości dróg. Kolejnym celem jest budowa i modernizacja istniejącej infrastruktury technicznej,
kolejno poprawa jakości komunikacji na terenie gminy i właśnie dbałość o ład przestrzenny na terenie
gminy, czyli właśnie kompleksowe podejście do tematu związanego z infrastrukturą i wobec tych
właśnie celów operacyjnych podjęte zostały wyodrębnione zostały również poszczególne zadania.
Jeżeli chodzi zrównoważony rozwój społeczno-gospodarczy to właśnie tutaj skupiamy się na poprawie
przedsiębiorczości poprzez aktywizację miejsc pracy, tak, czyli właśnie ta przedsiębiorczość, działanie
na rzecz poprawy kształcenia w placówkach oświatowych na terenie gminy, miasta i gminy tak, czyli
właśnie to kształtowanie kapitału ludzkiego na terenie miasta i  gminy Brusy, poprawa do opieki
zdrowotnej i zapewnienie bezpieczeństwa publicznego, usprawnienie działalności w zakresie pomocy
społecznej,  czyli  tutaj  mówimy o pomocy społecznej,  ale  również o  szeroko rozumianej  profilaktyce,
wspieranie oraz promocja małych i średnich przedsiębiorstw oraz gospodarstw rolnych tak, czyli tutaj
w  ten  rozwój  społeczno-gospodarczy  poprzez  właśnie  promocje  właśnie  mały  i  średnich
przedsiębiorstw,  gospodarstw rolnych,  poprawa jakości  kształcenia  oraz  przedsiębiorczości.  Jeżeli
mówimy o atrakcyjnej przestrzeni dla mieszkańców i turystów to wyodrębniliśmy właśnie takie cele
operacyjne jak poszerzenie oferty spędzania czasu wolnego, organizacja czasu wolnego dla dzieci i
młodzieży czyli tutaj też skupiliśmy się na jednej ze sfer funkcjonowania właśnie Miasta i Gminy Brusy,
która konkretnie stanowiła właśnie barierę przy konsultacjach społecznych, ale również przy diagnozie
strategicznej. Aktywizacja czasu wolnego dla osób starszych, poszerzenie oferty turystycznej, dbałość
o  środowisko  oraz  sprawne  zarządzanie  planowaniem  przestrzennym,  czyli  właśnie  te  aspekty
związane z ze środowiskiem oraz kształtowaniem polityki przestrzennej i ja wrócę jeszcze do tego
slajdu, w którym właśnie mówiliśmy o działaniu na rzecz poprawy jakości kształcenia w placówkach
oświatowych na terenie na terenie gminy. I właśnie zwiększanie oferty spędzania czasu wolnego to
właśnie komisje, na komisji państwo radni wnieśli, wnieśli uwagi co do, co do uwzględnienia w celach i
oczekiwanych  wskaźnika,  który  będziemy  monitorować  na  najbliższe  lata  o  zwiększenie  ilości
zapotrzebowania na sale gimnastyczne z 7 8 i  to zostało oczywiście uwzględnione,  poprawione,
zaktualizowane, dodatkowo wszystkie uwagi też zostały uwzględnione, więc dzisiaj już mamy taką
całościową, całościową już zhierarchizowaną wersję danej strategii po właśnie szerokich konsultacjach
społecznych  zewnętrznych,  wewnętrznych  tak  oraz  po  konsultacjach  społecznych  zarówno  z
pracownikami, jak i mieszkańcami miasta i gminy. No i właśnie na podsumowanie tak taki cytat, że
zrównoważony  i  trwały  rozwój  to  proces  zmian,  w  którym  eksploatacja  zasobów  umożliwia
zaspokajanie aktualnych potrzeb i daje także możliwość przyszłym pokoleniom i właśnie ta strategia
rozwoju jest dokumentem, który kształtuje ten zrównoważony rozwój, ale oczywiście też pomaga w
partycypowaniu o środki zewnętrzne, w aplikowaniu o środki zewnętrzne i dopasowuje się do strategii
rozwoju województwa, czyli  tutaj  też zwiększa możliwość szeroko rozumianej współpracy. Bardzo
serdecznie dziękuję, ja oczywiście cały czas pozostaje do państwa pytań.

Przewodniczący  Rady  -  Bardzo  proszę,  czy  ktoś  z  państwa chciałby,  bardzo  proszę  pan Marcin
Cysewski.

Radny Rady Miejskiej Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, nie ma pana Burmistrza,
ja tak nie do końca jestem przekonany, ten raport, ten, ta strategia mnie nie przekonuje z tego
względu, że jak ją przeanalizowałem to 3/4 to jest tak naprawdę, możemy wyczytać z raportu o stanie
gminy, co posiadamy, czy co oczekujemy tak naprawdę, bo pani powiedziała, konsultacje szeroka,
szerokie  konsultacje,  no  jak  można  powiedzieć  szerokie  konsultacje,  jeżeli  na  14,5  tysiąca
mieszkańców naszej gminy 274 osoby wzięły udział jakby w tej ankiecie. No to jest reprezentacja 2%
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społeczeństwa, także no daleko idące słowo, że to jest szerokie konsultacja i tak naprawdę z tej
strategii to wynika tyle, że tak naprawdę my tutaj i tak wiemy bez tej strategii, co u nas jest tak
naprawdę  potrzebne,  bo  jest  tutaj  wymienione  osoby  biorące  udział  w  spotkaniu  zauważają
konieczność  realizacji  takich  zadań  w  przede  wszystkim:  budowa  sieci  gazowej,  budowa  dróg,
oświetlenia, budowa sieci transportu publicznego, rozwój infrastruktury dla dzieci, młodzieży, budowa
parkingów oraz kompleksowa rozbudowa centrum. No to przecież my to tutaj od już bardzo długiego
czasu, to są zbieżne te działania jakby rady i podejmowania burmistrza, a tak naprawdę to i tak
burmistrz  wystosuje  jakby  swoje  zadania,  które  będą  realizowane  jakby  według  jego  wizji
priorytetowo. I tak naprawdę jak pan Przewodniczący przeczytał, że ta strategia może być, ale nie
musi, bo też nie jest obowiązkowa. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - No tak, tutaj było to już przedmiotem tego, znaczy się, takie pytanie padło na
tej wspólnej, spotkaniu wcześniej, no zapewne nie jest to obowiązkowy dokumenty, ale no myśmy już
podejmowali decyzję czy przeznaczamy, przystępujemy, czy przeznaczamy środki na stworzenie tej
strategii i ta decyzja została podjęta, więc w tej chwili, czy budujemy są takie czy nie no to już jest za
późno tej chwili, to jest jakby konsekwencja wcześniej podjętych uchwał, ale panie Burmistrzu, nie
brał udziału w tej dyskusji, nie wiem, czy pan zna pytanie, może jeszcze pan Michał jeszcze raz.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, ja rozumiem, ze to pytanie dotyczy zasadności posiadania takiego
dokumentu, proszę państwa, jako gmina zawsze posiadaliśmy taki dokument, posiadaliśmy strategię,
tak naprawdę bardzo często nawet pozwolę sobie tutaj spojrzeć nawet na poszczególne miejscowości,
kiedy  ubiegają  się  o  środki  finansowe,  kiedy  tam  były  opracowywane  tak  zwane  plany  odnowy
miejscowości i te dokumenty były opracowywane przez wieś, były następnie zatwierdzone właśnie
uchwałą zebrania wiejskiego, następnie uchwałą Rady Miejskiej i mieszkańcy poszczególnych sołectw
mieli możliwość zastanowienia się nad swoimi priorytetami, które chcą w danych miejscowościach
realizować, czy też taką analizę, jakie posiadają i te słabe strony jako miejscowość, ale też jakie
posiadają mocne strony, co daną miejscowość wyróżnia i to tak bardzo ogólnikowo. I na podstawie
takiej dyskusji, takiej analizy okazywało się, że wychodzi bardzo dużo różnych problemów czy potrzeb
o  czym  nikt  nawet  nie  pomyślał.  Dlaczego  o  tym  mówię,  bo  proszę  państwa  nieraz  z  takich
opracowanych dokumentów wychodziło nam to, czego brakuje czy nawet jakie popełniamy błędy, na
co powinniśmy zwrócić uwagę i ja bardziej traktuję taki dokument, jeżeli nawet on gdzieś nieraz nie
jest  formalnie wymagany jako coś co jest  w pewnym narzędziem przydatnym do podejmowania
pewnych decyzji  czy do przygotowywania niektórych przedsięwzięć,  bo tutaj  nie  patrzymy tylko
inwestycje, ale przede wszystkim jakie są potrzeby dla społeczeństwa, co powinniśmy uwzględnić i
traktuje to, że praca na taką strategią, nad takim dokumentem, ona ma przede wszystkim ożywiać
trochę mieszkańców. Tutaj  tak się stało i  niestety wielu różnych opracowaniach,  czy mówimy o
konsultacjach, które często państwo poruszacie, czy były one gdzieś przeprowadzone, ten udział
mieszkańców jest nieduży, ale z naszej strony zawsze jest otwartość, jest zaproszenie do tej dyskusji. I
tak  jak  dzisiaj  obserwujemy,  proszę  państwa,  odbywają  się  zebrania  sołeckie  wiejskie,  to  kiedy
przychodzi sołtys i rada sołecka i kilka osób na zebranie, bo tak w niektórych miejscowościach jest, to
widzimy jakie jest zaangażowanie, jaka jest aktywność społeczna, ale to jest proszę państwa wynik
tego, że w tych poszczególnych miejscowościach dużo problemowych spraw zostało rozwiązane, po
prostu. Natomiast pojawia się więcej osób na zebraniach, kiedy rzeczywiście bardziej lobbują jakieś
konkretne przedsięwzięcie inwestycyjne, które gdzieś tam chcieliby przeforsować czy pokazać, że ono
jest ważne, a więc wygląda to bardzo różnie. Ja to podaję jako pewne przykłady, bo przecież promocja
prac nad strategią była przez nas prowadzona, o tym wielokrotnie informowaliśmy, zachęcaliśmy do
wypełniania ankiet i proszę państwa bardziej te ankiety wypełniali może nawet ci, którzy gdzieś są
bliżej, którzy mają tą świadomość, często nawet pracownicy urzędu, ale to nie w związku z tym, że
mieli je wypełnić tylko po prostu bardziej jest trochę może większa świadomość, bo jeżeli chodzi o to,
to  ta,  mieszkańcy  często  mają  różne  postulaty,  co  konkretnie  by  chcieli,  natomiast  w  takim
zaangażowaniu  w  tworzenie  takich  dokumentów  czy  nawet  innych  opracowań  to  niestety  to
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zainteresowanie jest nieduże. My zawsze się gimnastykujemy i sami państwo wiecie to też podaje jako
przykład,  kiedy  organizowane są  różne  uroczystości  czy  wydarzenia  sołeckie,  wiejskie  nawet  to
przygotowywanie nieraz stoisk, wieńców dożynkowych do państwo sołtysi najlepiej wiedzą jaki nieraz
jest problem, żeby ludzi do tej pracy społecznej zaangażować, tak, bo to już trzeba się wysilić, to już
jest pewna taka praca, a więc każdy miał możliwość, kto chciał miał możliwość wypowiedzenia się i to
też nam powiedzmy, oczywiście coś potwierdza, to możemy wyciągnąć pewne wnioski jak przy innych
konsultacjach, przy tworzeniu innych dokumentów, jakich tutaj użyć sposobów, żeby to społeczeństwo
zachęcić. Ale dokument miał powstać, powstał, ale to też jest ważne dla nas, żeby opracowując takie
dokumenty, żebyśmy mieli chwilę takiego zatrzymania się i tak naprawdę zweryfikowali, zweryfikowali
co  posiadamy.  A  chcę  powiedzieć  tak,  że  w  wielu  wnioskach  aplikacyjnych,  które  dotyczą
dofinansowania no my powołujemy się na nasze dokumenty strategiczne, a więc z czego to wynika. I
oczywiście,  życie  nauczyło  także,  bo  już  wielokrotnie  opracowaliśmy  na  przestrzeni  lat  różne
dokumenty i  to strategia nigdy nie ma być na tyle jakby szczegółowa, ale ma wyznaczać jakieś
podstawowe kierunki, ona musi być też taka no dosyć ogólnikowa, tak bym to określił, ale ja cieszę
się, że takie dokumenty opracowujemy i ci, którzy chcieli się włączyć w takie opracowanie to na
pewno się włączyli.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, pan Marcin Cysewski, bardzo proszę.

Radny Marcin Cysewski - Panie Burmistrzu, nie było pana jak ja tutaj akurat stwierdzałem pewne,
przeze mnie bynajmniej spostrzeżenia, że 274 osoby wzięły tylko tutaj 2%, jeszcze mówi pan, że gro z
tego jest pracowników urzędu, no bo mają jakąś tam większą świadomość i tak naprawdę, jeżeli, już
analizując już  te,  podsumowując te  wszystkie  wyniki  to  jest  to  wszystko zbieżne z  tym, co my
wypracowujemy  tutaj  na  sesji,  czyli  co  już  wspomniałem  budowy,  oświetlenia,  gazyfikacja,  budowa
parkingów i kompleksowa rozbudowa centrum, tego ludzie oczekują, rzeczywiście. I tutaj się zgodzę z
panem Burmistrzem, 100%, że ludzie dużo oczekują,  dużo mówią,  bo też gdzieś postronnie się
spotykam, ale nie biorą jakby udziału w takich spotkaniach jak zebrania sołeckie, jest tylko garstka.
No to ożywienie jakby, ta strategia nie ożywiła nie jako, nijak aktywności społecznej naszej gminy, no
bo jeżeli 274 osoby no to jest naprawdę, jaki to jest wyznacznik tego, co my możemy w przyszłości
robić. Wydaje mi się, że dla mnie to jest po prostu nie do przyjęcia jakby tak, no nie wiem, no nie
przekonuje, o w ten sposób powiem. Dziękuję.

Radny Michał Szczepański - Panie Burmistrzu, panie Przewodniczący, szanowna Rado, samo założenie
jakby tak posiadania takiego dokumentu to jest dobre. No pan tutaj Przewodniczący też wspomniał, że
jakby przeznaczyliśmy pieniądze, no ale chyba, ja przynajmniej w swojej świadomości na coś innego,
ten dokument to z całym szacunkiem do pani pracy, ale no jest dosyć słaby, bo jakby nie było 112
stron, z czego 90 stwierdzam fakty to co kolega Tutaj powiedział które możemy z raportu wyczytać
nawet same oczekiwania,  już tutaj  znaczy jakby mieszkańców, już samo podsumowanie mówi o
budowie 5 km dróg, 2 km ścieżek, czy o jednej sali gimnastycznej, każdy z nas, kto zna naszego
Burmistrza wie, że z jego zaciętością i pracowitością to jest w ogóle no nic na przestrzeni tylu lat, na
pewno będzie tego o wiele więcej. Sama droga Lubnia - Kosobudy ma więcej kilometrów, a to taki żart
nawiasem, ale chodzi mi o to, że pan Przewodniczący też wspomniał o tym, że tam czytał pan, że
konsultacje  rozpoczęły  się  w lipcu no i  też  skończyły  się  w lipcu,  to  że tak mało mieszkańców
przychodzi na zebrania i bierze mały udział, dużo rzeczy tak jak pan Burmistrz wspomina zostało
zrealizowane, ale to, że ci mieszkańcy nie przychodzą, te rzeczy zostały zrealizowane nie ze względu
na posiadanie strategii tylko na fundusz sołecki, który jest, często dyskutujemy czy on jest potrzebny
czy nie, widać, że jest jeżeli mówimy o tym przypadłości, małej frekwencji. Natomiast no wypadałoby
się przyłożyć i nie wiem, czy my jak kto, no jako gmina musimy znaleźć sposób na to, żeby zachęcić
tych  ludzi  do  uczestnictwa,  żeby  rzeczywiście  stwierdzić  na  czym zależy  większości,  no  bo  nie
możemy tutaj jednostkowo, komuś będzie na tej ulicy zależało, komuś tam na tej, czy na kwiatkach w
centrum albo nie wiem na czymś innym, ale no musimy w jakiś sposób popracować nad tym, jak
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zachęcić tych mieszkańców, dziękuję.

Burmistrz  Brus -  Proszę państwa,  nie wiem co tutaj  jeszcze dodać,  bo powiedzmy tych swoich,
naszych wypowiedziach w jakimś tam stopniu się uzupełniamy. Można powiedzieć tak, że nawet, jeżeli
z tego dokumentu wynika coś, co wiemy, co jak tutaj wskazujecie też państwo, że wynika z raportu,
który jest opracowywany, no to można powiedzieć, że jakby jedno z drugim się też pokrywa, a więc
jest jakaś taka zgodność,  dokument na pewno nie jest dokumentem jakby kontrowersyjnym czy
jakiemuś tam kierunkowi zaprzecza tak. Natomiast proszę państwa, no trudno mi się wypowiadać, bo
możemy nieraz się dwoić i troić, stawać na głowie i państwo, którzy realizujecie różne przedsięwzięcia
w swoich miejscowościach, swoich sołectwach i też będzie wiedzieć, że się napracujecie, wysilicie a
nieraz nie będzie tej akceptacji, czy nie będzie chętnych. Nieraz będzie takie rozgoryczenie, ktoś
bardzo się napracuje, przygotuje wspaniałą uroczystość, imprezę i jakby przyjdzie kilka osób i tyle. No
tak się to po prostu odbywa. Ale wniosek proszę państwa, jest jeden, no na przestrzeni lat wiele się
pozmieniało i można powiedzieć, że ta aktywność w tym życiu publicznym, bo tak należy to rozumieć,
jest  mniejsza,  ona  jest  mniejsza.  Pewnie  wynikało  to  może  kiedyś  z  większych  potrzeb,  wielu
przedsięwzięć, zadań, nawet jeżeli już mówimy o tych zebraniach wiejskich to ludzie przychodzili
nieraz naprawdę z drobnymi sprawami, z jakąś jedną dziurą w drodze, z brakiem znaków drogowych,
ale brakowało też podstawowych rzeczy, brakowało sieci wodociągowej, kanalizacyjnej, czyli tego, co
jest po prostu potrzebne do życia jakby codziennie i gro tych spraw zostało jakby załatwione. Ale
myślę, to znaczy, nie myślę, tylko wiem o tym, że z tą aktywnością jest po prostu, to nie, że u nas jest
tak słabo, to ja bym powiedział zupełnie inaczej, bo u nas z tą aktywnością jest całkiem dobrze, bo to
co  obserwuję  po  ilości  funkcjonujących  organizacji  pozarządowych,  stowarzyszeń  to  jest  bardzo
dobrze, to i tak sporo ludzi się angażuje i nie ma jakiegoś takiego marazmu, ale każdy, no wybiera
sobie to, co to co lubi. A wiecie proszę państwa, że nieraz, żeby wypełnić jakąś ankietę, tak i trochę
się nad nią skupić, coś pomyśleć no to wymaga jakiegoś zaangażowania i może nie każdy ma na coś
takiego po prostu ochotę,  bo to trzeba wypełnić,  a więc trochę trzeba się napracować i  trudno
społeczeństwo do tego zachęcać. Ale proszę państwa to, co powiedziałem, to nawet dla nas, dla
takiego grona, które jest bardziej ściśle związane z tym funkcjonowaniem w samorządzie, chociaż te
osoby, które się zaangażowały i uczestniczyły w tym, żeby ten dokument był poprawny to to już jest
coś, także tyle. No my i tak, to co powiedziałem, że dokumenty te są nieraz dość ogólnikowo, my tak i
tak podejmując wiele różnych decyzji oczywiście zwracamy uwagę na strategię, ale wiemy, że decyzje
związane z inwestycjami przede wszystkim to też określane są oczywiście w wyniku jakieś potrzeby,
ale też w wyniku tego, no na co w danym czasie skierowane są programy, na co krótko mówiąc są
pieniądze i to często decyduje też o takim kierunku inwestycyjnym akurat w tym danym, określonym
czasie.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, jeżeli nie ma, jeszcze pan Dariusz Rutowski, bardzo proszę.

Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowny panie Burmistrzu,
chciałem tutaj wspomnieć jeszcze, że ten dokument kosztował nas około 40000zł, reprezentuje on
około 2% mieszkańców, zdanie 2% mieszkańców... 16 tys., no jak na 100 stronicowy dokumenty to też
dużo, i reprezentuje około 2%, zdanie 2% mieszkańców, no i chciałem tutaj zaznaczyć po prostu, że
to, że musieliśmy wydać dość duże pieniądze na taki dokument, który jest nieobowiązkowy jeszcze i
należy to także zaznaczyć. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję,  czy  jeszcze  ktoś  z  państwa  chciałby,  bardzo  proszę,  tak  pan
Burmistrz najpierw.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, no nie 40 000, tylko tam jest kwota 16 000 czy 17 000 zł, a więc to
jest mniej, to powiedziałbym, że to nie są też akurat tak duże środki za opracowanie też takiego
dokumentu, bo ten propozycje, oferty, niektóre były dużo wyższe, to jest też jedno. Chociaż muszę
powiedzieć, że tak i tak jako urząd miejski my bardzo dużo dokumentów, wniosków opracowujemy
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sami,  a  więc  no  wszystkiego  się  nie  da,  z  braku  czasu,  dzisiaj  rozmawialiśmy  na  wspólnym
posiedzeniu komisji jaki poważny zakres pracy jest wykonywany przez pracowników, a jednak bardzo
dużo  wniosków  o  dofinansowanie  robimy  sami,  wiele  urzędów  zleca  nieraz  proste  wnioski,
opracowanie  różnym firmom prywatnym czy  osobom fizycznym,  które  się  tym zajmują  i  to  są  duże
pieniądze, my naprawdę sporo robimy sami, ale nieraz, kiedy nawet czas na to nie pozwala, no to to
przy takich ofertach możemy skorzystać z pomocy. Natomiast proszę państwa, ja bym powiedział tak,
bo to może też tak trochę nie wybrzmiało, bo pytanie jest takie, czy może nie jest obowiązkowy, no ja
bym powiedział inaczej, on raczej jest konieczny ten dokument, bo tak jak może nie dokończyłem tej
swojej myśli, kiedy mówiłem o tych planach odnowy miejscowości, kiedy miejscowości mogły składać
wniosek  w  ramach  Programu  Rozwoju  Obszarów  Wiejskich,  żeby  otrzymać  dofinansowanie  musiały
posiadać tą swoją małą strategie lokalną tak, zatwierdzoną uchwałą rady, a więc rada zatwierdzała
ten plan odnowy miejscowości,  zwracając uwagę na to, czy on się wpisuje w tą naszą strategię
gminną tak, że to też musiało się zazębiać, a więc to też było brane pod uwagę. A przy niektórych
programach,  kiedy aplikujemy o dofinansowanie to ta strategia jest  wymagana,  bo sprawdza się to,
czy wniosek aplikacyjny, to przedsięwzięcie wpisuje się w strategię gminy, która jest przyjęta, także
on  w wielu  sytuacjach  jest  wręcz  dokumentem obligatoryjnym,  bo  wniosek  może  w niektórych
programach po prostu w ogóle ze względów formalnych jakby odrzucony czy nie uzyskiwać określonej
tutaj ilości punktów, także to nie jest tak, że możemy sobie tego nie posiadać. Dlatego mówiłem też o
tej pewnej ogólnikowości, że też pewne rzeczy staramy się w takich dokumentach zapisać na tyle
ogólnikowo, żeby jakieś przedsięwzięcia, nowe projekty o dofinansowanie po prostu się wpisywały w
tą strategię, dlatego to co można, nieraz ten poziom ogólnikowy jest po prostu dobry.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, pan Michał Kin proszę.

Radny Rady Miejskiej Michał Kin - Ja chciałem tutaj jeszcze tylko dodać, szanowni państwo, że na
zebraniach sołeckich też przychodzi tam zaledwie 10 osób i  jest przegłosowany jakieś tam dany
wniosek co mają robić, czego nie mają robić. Też podejrzewam, że reszta mieszkańców mogłaby to
podważyć, bo przecież ich nie było na zebraniu, nie przegłosowywali. To po pierwsze. Mówi pan o
pieniądzach panie Darku, ja wiem, czy to jest za roczną pracę nad takim dokumentem, czy to są
jakieś kolosalne pieniądze. Jeżeli mówimy o 14000 w porównaniu do 44 000 za lampę i przejście to
myślę, że to nie są jakieś kolosalne pieniądze. Tutaj pan radny Szczepański też mówi, że raport,
debata nad raportem zaczęła się w lipcu i skończyła się w lipcu. Ja widziałem informację już dużo
wcześniej na internecie nie w lipcu, dużo wcześniej były, ja cytuję pana słowa, że w lipcu się zaczął i w
lipcu się skończył. Ja widziałam już czerwca na przykład informację, myślę, że kto chciał to wziął udział
w takiej debacie. Mówicie panowie, że 3/4 raportu to i tak jest, pokrywa się z tym co robimy, czy jakie
mamy założenia, ja się cieszę, że aż 3/4 to znaczy, że idziemy w dobrym kierunku. Dziękuję bardzo.

Przedstawicielka firmy -  Ja  tylko ze swojej  strony,  jeżeli  mogę to powiem, że cały proces konsultacji
przed projektem strategii  to  znaczy konsultacji  społecznych trwał  około dwóch miesięcy,  w tym
ponawiane  były  cały  czas  prośby  o  wypełnianie  ankiety,  natomiast  proces  konsultacji  projektu
strategii ustawowo to okres minimum 35 dni, więc też ponad miesiąc, więc można powiedzieć, że cały
proces konsultacji trwał ponad 3 miesiące, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję bardzo za to uzupełnienie. Czy ktoś z państwa jeszcze chciałby
zabrać głos? Nie widzę, w takim razie bardzo serdecznie dziękuję pani za przedstawienie bardzo tutaj
syntetycznie strategii. Myślę, że najistotniejsze rzeczy pani przestawiła i dziękuję bardzo. W tej chwili
przystępujemy do głosowania uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy na
lata 2021-2030. Kto z państwa radnych jest za podjęciem tej uchwały, będzie to uchwała nr 226
proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W
głosowaniu brało udział 13 radnych, 10 głosów za, przy 3 wstrzymujących, rada podjęła uchwałę nr
226 w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy na lata 2021-2030.
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Ad. 6g

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie wyrażenia woli przystąpienia gminy Brusy
do wspólnej realizacji  projektów pod nazwą Przebudowa przejścia dla pieszych na drodze numer
2680G (ulica Armii Krajowej w Brusach) oraz przebudowa przejść dla pieszych na drodze powiatowej
nr  2680 g (ulica Armii  Krajowej  w Brusach) w obrębie skrzyżowania z  ulicą Targową w ramach
Rządowego  Funduszu  Rozwoju  Dróg  w  zakresie  poprawy  bezpieczeństwa  ruchu  drogowego  na
przejściach dla pieszych. Przewodniczący Rady przedstawił projekt ustawy i uzasadnienia.  Tyle treść
uchwały i uzasadnienia. Ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu uchwały, nie
widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania.  Kto z państwa radych jest za podjęciem tej
uchwały proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję.
Wyniki głosowania: w głosowaniu brało na 13 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada
jednogłośnie podjęła uchwałę nr 227.

Ad. 6h

Przewodniczący  Rady  -  Kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  Wieloletniego  Programu
Współpracy  Gminy  Brusy  z  organizacjami  pozarządowymi  i  innymi  podmiotami  prowadzącymi
działalność pożytku publicznego na terenie gminy Brusy na lata 2022-2026. Przewodniczący Rady
przedstawił  projekt uchwały i  uzasadnienia.  Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w
sprawie projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania, kto z państwa
radnych jest  za podjęciem tej  uchwały proszę o podniesienie ręki,  dziękuję,  kto jest  przeciwny,
dziękuję,  kto się wstrzymał,  dziękuję.  Wyniki  głosowania: 12 głosów za, 1 na razie niegłosujący,
proszę, aha, to 12 głosów za, jednogłośnie rada podjęła uchwałę w tym głosowaniu akurat brało udział
12 radnych, dziękuję bardzo. Chwilowo nieobecny radny dołączył i zagłosował – Głosowało13 radnych
– 13 głosów za.

Ad. 6i

Przewodniczący Rady - I kolejny projekt uchwały w sprawie przyjęcia Rocznego Programu Współpracy
Gminy Brusy z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku
publicznego na terenie gminy Brusy na rok 2022. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały.
Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie tej uchwały, projektu tej uchwały? Nie
widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały
proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. Wyniki
głosowania: w głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za w związku z tym rada
jednogłośnie uchwałę nr 228. Proszę państwa, w ten sposób zakończyliśmy punkt podejmowanie
uchwał.

Ad. 7

Przewodniczący Rady - kolejny punkt w porządku obrad to sprawy organizacyjne. Czy ktoś państwa
radnych czy pana Burmistrza chciałby zabrać głos w tym punkcie - sprawy organizacyjne, bardzo
proszę.

Ad. 8

Przewodniczący Rady - Jeżeli nie ma to w takim razie bardzo dziękuję za udział w dzisiejszej sesji
wszystkim państwu, panu Burmistrzowi, wszystkim państwu radnym, wszystkim państw, którzy
wybiorą, udział brali udział dzisiejszej sesji. Zamykam XXVIII sesję Rady Miejskiej w Brusach. Dziękuję
bardzo.
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sporządził
Weronika Kulesza przewodniczący


